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ABSTRACT 
 
 
 
 
 
 
The meaning of Islamic Architecture has been subject to debate since many years. 
Therefore, this research attempts to give responses to mainly four questions. The first 
question concerns the existence of standards of aesthetics and aesthetics perception 
and evaluation. The second question considers the meaning of Islamic aesthetic in 
buildings. While the third question investigates the aesthetic components in Muslim 
buildings, and the fourth question is about the definition of the design elements that 
affect visual comfort in Muslim buildings. These questions were answered theory and 
case study researches. The theoretical research aims firstly to define the tools used to 
evaluate aesthetic perception and aesthetic judgment. Secondly, it aims to extract the 
principles and ethics of Islamic aesthetic innovation throughout a study of Qur´Én and 
the tradition of the prophet Muhammad, peace and blessing be upon him. On the other 
hand, the case study research deals with aesthetic innovation practices through a 
descriptive and analytical study of significant Muslim historical masterpieces. In 
addition, for a much-detailed analysis the traditional city of Fez is chosen as case 
study. The research method adopted includes a building evaluation, an in-depth 
interview and a perception survey. The aim is mainly to define the design constants 
and variables. The research findings helped to draw a framework for Islamic 
innovation in buildings, which includes eight elements: four constants and four 
variables. The constants concern tawÍÊd, the divine order, functionality and the 
alchemy of materials, while the four variables include wisdom and professional 
knowledge, habits, techniques, and forms. Thus any attempt of innovation regarding 
building in Muslim context must take onto consideration the above constants and 
variables. 
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 ملخص البحث
 

في ظل التساؤلات التي تطرح حول ماهية الجمالية في الهندسة الإسلامية تأتي أهمية هذا 
اولها عن حقيقة وجود معايير للتصور و الحكم .البحث ليحاول إيجاد أجوبة  لأربعة أسالة

و الثاني حول معنى الجمالية في الإسلام و تحديدا فيما يخص موضوع جمالية . الجمالي
أما الثالث فيعتبر تحديد المكونات الجمالية الإسلامية في بنايات المسلمين، بينما . اياتالبن

يقصد الرابع التعريف بالعناصر الهندسية و الزخرفية التي تأثر في الراحة البصرية باعتبارهاته 
 تمت الإاجابة عن هذه الأسئلة. الأخيره مكونا جماليا يحظى بأهمية كبرى في العمل الهندسي

من خلال البحث النظري في الآليات العلمية التي تستعمل في التقييم والحكم الجمالي، ثم 
استنباط المبادئ و الأخلاقيات الإسلامية التي تخص الإبداع الجمالي في البنايات،من خلال 

و كذلك اهتم البحث بالجانب . دراسة لنصوص القرآن وسنة النبي صلى االله عليه و سلم
خلال دراسة وصفية و تحليلية لبنايات المسلمين التاريخية، تم الإعنماد فيها التطبيقي من 

تقييم للبنايات، استجوابات معمقة مع مختصين : على ثلاتة وسائل منهجية بما في ذلك
ليتم بعد ذلك  . بالإضافة إلى استمارة تعبآ من طرف الساكنة المستهدفة بالدرس

و من أجل قراءة . دين الإبداع الهندسي الإسلامياستخلاص الثوابت و المتغيرات في ميا
. تحليلية تفصيلية تم اختيار بنايات المدينة الأثرية فاس بالمغرب الأقصى كنموذج للدرس

نتائج البحث مكنت من صياغة إيطار للإبداع الإسلامي، تم فيه تحديد ثمانية عناصر، منها 
و الأربع . اني، الوظيفية و كيمياء الموادأربعة تعد من الثوابت، و هي التوحيد، النظام الرب

الأخرى تعد من المتغيرات، وتشمل الحكمة البشرية، العادات البشرية، التقنيات و 
و من هنا يكون نجاح الفعل الابداعي في الهندسة الإسلامية رهينا باعتبار . الأشكال

 التي تربطها و تجعل منها العناصر الثمانية كاملة و في آن واحد، مع اعتبار العلاقات الحتمية
  .عناصرا متكاملة
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